
В усилията си да активизират 
антикитайските настроения в 
САЩ, американските власти 
постоянно инсценират скандали и 
фабрикуват фалшиви обвинения. 
Преди дни Министерството на 
правосъдието на Щатите обяви, 
че е повдигнало обвинения 
срещу четири китайски компании 
и осем физически лица за 
„предполагаем трафик на химикали, 
използвани за производството 
на силно пристрастяващото 
болкоуспокояващо „Фентанил“.
Това е умишлено докосване до 
една от най-болезнените теми 
в американското общество – 
наркоманската епидемия.

Вместо да търси истинските 
причини за тази тежка социална 
язва, свързана директно с мафията 
в САЩ и престъпните наркокартели 
в съседно Мексико и Колумбия, 
официален Вашингтон се опитва 
да стовари част от вината върху 
гърба на социалистически Китай 
и да предизвика допълнителни 
етнически вражди. 

В тази връзка говорител на 
китайското Външно министерство 
заяви, че правоприлагащите органи 
на САЩ „са провокирали углавно 
наказуемо деяние“, за да заловят 
китайски граждани в трета страна, 
и „отново преследват откровено 
китайски юридически и физически 
лица, нарушавайки грубо техните 
основни права и интереси“.

Освен че Китай категорично 
осъжда подобно поведение, Пекин 
е отправил официален протест към 
САЩ, посочи говорителят. Добре 
известно е, че властите в КНР 
участват активно в международно 
сътрудничество на борбата с 
наркотиците и естествено срещу 
злоупотребите с препарата 
„Фентанил“.

Несъмнено, грубите 
фалшификации и клевети по адрес 
на КНР брутално накърняват 
човешките права както на 
живеещите в САЩ китайци, така и 
саботират двустранните отношения. 
Както се казва, водят нечестна 
игра с белязани карти.

Петър Герасимов

Нечестна игра с 
белязани карти
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2Китай – Германия: 
Призив за сътрудничество  
в цифровизацията и 
зелената трансформация
Китай се надява, че „Сименс“ 
може да разшири нови области 
на сътрудничество с китайските 
си партньори, заяви в Бавария 
китайският премиер Ли Цян, който 
е на посещение в Германия.

Китайската визия  
за човешките права  
е различна и  
по-справедлива
В Пекин се проведе Форум за 
глобално управление на човешките 
права, в който учас- 
тваха повече от 300 учени, 
държавни представители и експерти 
от повече от 100 страни.

I I 5

Моето първо  
докосване до Нинся...  

Заедно срещу сушата  
и опустиняването 10

Защо обемът 
на търговията 
между Китай и 
Съединените щати 
намалява

I стр. 14

Фестивалът на 
драконовите лодки

в България



2 днесКитай
30.06. – 6.07.2023

новини

Разходка в музея 
през почивните дни
По време на почивните 
дни за празника 
Дуану много туристи и 
жители на гр. Юнчън, 
провинция Шанси, 
посетиха градския 
музей. Там те се 
запознаха с историята 
и се докоснаха 
до красотата на 
традиционната 
китайска култура.

Китай - Германия 

а 22 юни Съве-
тът за сигурност 
на ООН прове-
де заседание по 
въпроса за Со-
малия. На него 

постоянният представител 
на Китай Джан Дзюн за-
яви, че по отношение на 
политическия процес, пре-
хода към безопасността и 
възстановяването на Со-
малия е постигнат важен 
напредък, но все още има 
предизвикателствата. Ки-
тай желае да работи заедно 
с международната общност 
за реализирането на устой-
чивия мир и стабилност в 
Сомалия и ще продължи 

да полага повече усилия, 
подчерта той.

Джан Дзюн каза също, 
че международната общ-
ност трябва да уважава су-
веренитета и териториална-
та цялост на Сомалия и да 
се придържа към принципа 
за независимост на сома-
лийския народ. Китай оце-
нява ролята на делегация-
та на Африканската лига в 
Сомалия за запазването на 
мира и стабилността в ре-
гиона. Освен това призова-
ва сомалийското правител-
ство да засили координаци-
ята с делегацията и да по-
еме отговорност за защи-
та на безопасността.

Китай призова да се 
засили помощта  
за Сомалия

Н

реди дни гово-
рителката на ки-
тайското Външ-
но министерство 
Мао Нин отго-
вори на въпрос 

на репортер относно изя-
влението на кабинета на 
министър-председателя на 
Бангладеш на 19 юни, че 
страната официално е по-
дала молба за присъединя-
ване към БРИКС.

Говорителката на МВнР 
Мао Нин заяви, че БРИКС 
е важна платформа за съ-
трудничество между стра-
ните с нововъзникващи 

пазари и развиващите се 
страни и винаги се е ан-
гажирала с поддържането 
на многостранността и на-
сърчаването на реформа-
та на глобалната система 
за управление. Разширява-
нето на членовете е поли-
тически консенсус на пет- 
те страни от БРИКС, а Ки-
тай винаги се е ангажи-
рал с насърчаването на 
процеса на разширяване-
то. „Приветстваме още съ-
мишленици да се присъе-
динят към семейството на 
БРИКС в най-скоро вре-
ме“, каза Мао Нин.

Китай приветства 
повече съмишленици  
в БРИКС

П

Призив за сътрудничество  
в цифровизацията и 
зелената трансформация

итай енергично 
и уверено насър-
чава изграждане-
то на „дигитален 
Китай“ и се на-
дява, че „Сименс“  

може да разшири нови об-
ласти на сътрудничество с 
китайските си партньори 
в индустриалната цифро-
визация, нисковъглеродна-
та трансформация и да по-
стигне повече печеливши 
резултати. Това каза в Ба-
вария китайският премиер 
Ли Цян, който е на посе-
щение в Германия.

В централата на „Си-
менс“, придружен от Роланд 
Буш – президент и главен 
изпълнителен директор на 
компанията, Ли наблюда-
ва технологични демонстра-
ции като вертикално земе-
делие на закрито, автома-
тични роботи за сортиране 

и оборудване за магнитен 
резонанс от висок клас.

По време на престоя си 
Ли Цян изтъкна, че е от го-
лямо значение използване-
то на цифрови технологии 
за модернизиране на малки-
те и средните предприятия. 

Целият процес на развитие 
на дигиталната и зелена 
трансформация е с изклю-
чителен потенциал и тряб-
ва да се обърне внимание 
на рационалното планира-
не за развитието на изкуст-
вения интелект.

К

Закрит бе 19-ият национален 
конгрес на ККМЛ 

а 22 юни бе за-
крит 19-ият на-
ционален кон-
грес на Китай- 
ската комунисти- 
ческа младежка  

лига (ККМЛ). На него  
бе избран 19-ият централен 
комитет на Комунистическа-
та младежка лига, състоящ  
се от 170 членове и 129 за-
местник-членове.

На конгреса бе приета 
резолюция относно доклада 
на 18-ия централен комитет 
на ККМЛ. В нея се посочва, 
че докладът обобщава ця-
лостно работата на лигата 
през последните пет годи-
ни под силното ръководство 
на Централния комитет на 
ККП и на Си Дзинпин, из-
ясняват се мисията и отго-
ворностите на китайската 
младеж в новата ера, както 

Н

и задачите за следващите 
пет години, подчертават се 
и основните принципи в ра-
ботата на Китайската мла-
дежка комунистическа ли-
га в новата ера. Разгръща-
нето в изграждането и ра-
ботата на Китайската мла-
дежка комунистическа лига 

отразява изцяло изисква-
нията на партията и очак-
ванията на младежите. До-
кладът е важен ръководен 
документ за цялата лига в 
настоящия и бъдещия пе-
риод. На конференцията 
бе решено докладът да бъ-
де одобрен.
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夏季达沃斯论坛时隔五年
将再回天津

新华社天津6月25日电
27日至29日，第十四届夏
季达沃斯论坛将在天津举
办，来自全球近100个国家
和地区的1500多名政商精
英及学者确认参会。这是
该论坛时隔四年在中国重
启、时隔五年再回天津。

“本届论坛因疫情连续
三年延期后，继续选择在
天津举办，让中国人感到使
命光荣、责任重大。”夏季
达沃斯论坛天津筹备协调
委员会副秘书长、天津市
政府副秘书长于鹏洲说。

在于鹏洲看来，今年举
办这场论坛有三个方面的
重要意义：从国际形势来
看，关于后疫情时代世界经
济的走势，各界均对夏季达
沃斯论坛发出的声音、释
放的信号和带来的预期充
满期待；从国内形势来看，
中国经济运行良好，年中
在夏季达沃斯论坛上的中
国声音、中国思路、中国举
措、中国方案将备受世界关
注；从天津发展态势来看，
在天津高质量发展起跑用
力之时，本届论坛将是展示
天津形象和城市治理水平
的重要机遇。

据了解，本届夏季达沃
斯论坛的主题确定为“企业
家精神：世界经济驱动力”。
世界经济论坛大中华区主

席陈黎明表示，设定这个主
题，目的是在变革的时代，
激发企业家精神和企业作
为创新主体的活力，探寻经
济复苏之道。

“为了推进这一目标，中
国人设计了六大主题支柱：
重启增长、全球背景下的中
国、能源转型和材料供应、
保护自然和气候、后疫情
时代的消费趋势、部署创
新。围绕着这六大主题支
柱，本届论坛共有约170个
场次。”陈黎明说。

陈黎明表示，设计夏季
达沃斯论坛每个场次时，
都在论坛内外部进行了大
量讨论，参考了中国国家层

面和天津的意见，进行了
深入沟通与共同考量。

翻看本届论坛的议程，“
直面挑战：在脆弱的环境
中重启增长”“通力合作，促
进能源转型”“生成式人工
智能：是敌是友？”“亚洲制
造业的复苏”“数字中国新
蓝图”等话题均颇具重要参
考性。

据悉，为呈现一届精彩
的“思想盛会”，天津市的
筹备工作自今年1月28日启
动。除了做好论坛本身筹备
工作，天津还将在论坛期
间推出文化之夜、艺术和科
技展示、文化游和工业游
等特色活动。

6月23日，在江苏省泰州市水上运动训练基地，人们参
加龙舟比赛。
端午小长假期间，人们进行龙舟竞渡和巡游活动，在
运动快乐中体验传统民俗。

龙舟竞渡

全国4504万亩耕地
受旱 15条河流发生

超警洪水

今年全国快递业务量已达600亿件

新华社北京6月25日电
记者从水利部了解到，截
至25日，全国有4504万亩
耕地受旱，20万人、76万
头大牲畜因旱饮水困难，
旱情主要集中在内蒙古、
河北、辽宁、云南等地。

6月24日8 时至25日
8时，受强降雨影响，福
建闽江上游富屯溪和建
溪、江西乐安河虎山段、
广西桂江支流恭城河和
郁江支流猪儿河、湖南
湘江上游潇水、广东连
江支流竹田河、云南瑞丽
江支流畹町河等15条河
流发生超警洪水；太湖水
位有所上涨，当前太湖周
边河网区有25站水位超
警0.02米至0.68米。此
外，受高温融雪影响，新
疆尼雅河和克孜河发生

超警戒流量洪水。
目前，水利部维持洪水

防御Ⅳ级应急响应，有3个
工作组在江西、湖南、广
西协助指导防汛工作。湖
南维持洪水防御Ⅲ级应急
响应，浙江、江西、广西、
云南等省份及水利部长江
水利委员会、珠江水利委
员会、太湖流域管理局均
维持洪水防御Ⅳ级应急响
应；内蒙古和广西维持抗
旱Ⅳ级应急响应。

水利部水旱灾害防御
司相关负责人表示，将继
续加强值班值守和会商
研判，指导有关地方做好
监测预报预警、水利工程
调度、水库安全度汛、山
洪灾害防御及抗旱减灾工
作，确保防洪安全，保障
供水安全。

新华社北京6月25日电
国家邮政局监测数据显
示，截至6月24日，今年我
国快递业务量已达600亿
件，比2019年达到600亿
件提前了172天，比2022年
提前了34天。

6月份以来，全国多个电
商平台陆续启动年中促销
活动，带动了快递业务量
的新一轮增长。有数据显
示，6月1日至6月18日电商
大促期间，快递日均业务
量突破4亿件，市场规模进
一步扩增。

一条条流动的分拣线，
一辆辆疾驰的快递车，一
名名走街串巷的快 递小
哥，一件件如约抵达的快
递包裹……一派忙碌景
象，不仅展现了快递业发
展的强大韧性，更彰显出
中国消费市场持续恢复的
基础没有改变，消费规模
扩大、结构升级的态势仍
在延续。

以广东为例，除了传统
电商大促外，粤港澳大湾
区消费季、国际消费品博
览会、广交会、流花国际服
装节等系列活动，带动了快
递企业的业务量增长，快

递业务量连续三个月在28
亿件以上，业务收入重回
两位数增长，呈现强劲增
长态势。

快递企业抓住发展机
遇，大力提升数字化运营
水平，优化中转和派送流
程，加快运用全自动分拣、
无人仓、无人车、无人机
等设备和技术，既保障了
电商大促又完成了产能升
级。

快递业在保持良好运行
态势的同时，还积极拓展
新业务、挖掘新需求，助力
恢复和扩大消费。

入夏以来，荔枝、樱桃、
小龙虾、冰淇淋、预制菜
等产品寄递需求激增，快
递企业加大冷链设备设施
投入，推动包装更规范、
运输陆空结合，开通绿色
通道，优鲜派送、保鲜送
达，提供延伸至产销两端
的一站式综合服务解决方
案。在湖北潜江，快递小
哥将一箱箱鲜活的小龙虾
打包装车，通过冷藏冷运
干线车直发分拨中心，并
通过航空货运直发国内主
要城市，实现了从田间直
达餐桌。



4 днесКитай
30.06. – 6.07.2023

аКтуално

а 21 юни на 
53-тата сесия на  
Съвета по пра-
вата на човека 
на ООН, Ян 
Сяокун, специа- 

лен пратеник на Китай 
по дейностите на права-
та на човека, изясни сери-
озната позиция на страна-
та по въпросите, свърза-
ни със Синдзян, Тибет и 
Хонконг. Китайският пред-
ставител също така остро 
осъди малцинството дър-
жави като Великобритания 
и Австралия, както и ре-
дица антикитайски непра-
вителствени организации, 
които злоупотребяват със 
Съвета по правата на чове-
ка с цел да разпространя-
ват фалшива информация 
и да дискредитират Китай.

Ян Сяокун посочи, че 
към момента продължи-

телно се развива иконо- 
миката в китайските авто-
номни райони Синдзян и 
Тибет, където обществото 
е стабилно и каузата за чо-
вешките права е в най-до-
брото състояние в история-
та си. А след влизане в си-
ла на Закона за национал-
ната сигурност в Хонконг, 
основните права и свобо-
ди на местните жители се 
осигуряват на практика, 
като ефективно се защита-
ват съдебната и национал-
ната независимост. 51-вата 
сесия на Съвета по права-
та на човека решително от-
хвърли проекторешение-
то, свързано със Синдзян, 
и близо сто страни се съ-
гласиха с китайската пози-
ция по тези въпроси, което 
е най-добрият израз на под-
крепата на международна-
та общност.

Пекин изясни в ООН 
позицията си за 
Синдзян, Тибет и Хонконг

Н

о време на Праз-
ника на драко-
новите лодки 
културната и 
туристическа- 
та индустрия в 

Китай отбелязаха значи-
телно оживление.

Според изчисления на 
Центъра за данни към Ми-
нистерството на културата 
и туризма в цялата стра-
на са извършени 106 ми-
лиона пътувания, което 

представлява увеличение 
от 32,3 процента спрямо 
същия период на миналата 
година. Числото се е въз-
становило до 112,8 процен-
та в сравнение със същия 
период на 2019 г.

Приходите от вътре-
шен туризъм възлизат на 
37,31 милиарда юана, кое-
то е увеличение от 44,5% 
на годишна база, и са се 
възстановили до 94,9% за 
същия период на 2019 г.

106 млн. души са 
пътували за Празника на 
драконовите лодки

П

Чуждестранните компании 
оптимистично настроени 

Нов рекорд в поддръжката  
на жп инфраструктура

кономическите 
дейности в раз-
лични области в 
Китай тази годи-
на продължават 
да се възстано-

вяват. Поради големия раз-
мер на пазара, цялостната 
индустриална система, из-
обилието от човешки ре-
сурси и постоянно оптими-
зиращата се бизнес среда 
все повече чуждестранни 
компании планират да уве-
личат инвестициите си в 
страната.

От януари до май в ця-
лата страна са създадени 
18 532 нови предприятия 
с чуждестранни инвести-
ции, което е с 38,3% повече 
на годишна база. Все пове-
че инвестиции на трансна-
ционални компании се на-
сочват към сектора на но-
вите и високи технологии 

итай постави нов световен ре-
корд, подменяйки част от жп 
мост само за четири часа, без 
да прекъсва нормалното движе-
ние по него, съобщиха от Ки-
тайската корпорация за желе-

зопътно строителство (CRCC). Предиш-
ният рекорд бе около 12 часа.

Тази безпрецедентна ефективност бе 
постигната благодарение на интелигент-
ната машина „Тайхан“, която позволява 

бързо и безопасно извършване на основ-
ната поддръжка. Тя представлява сгъва-
емо устройство, което може да се транс-
портира с железниците и да се „тран-
сформира“ на място, обясни за КМГ  
У Дзинпън, старши инженер, отговарящ 
за подмяната на моста. 

Успехът на „Тайхан“ е символ на зна-
чителния технологичен напредък на Ки-
тай в поддръжката на железопътната ин-
фраструктура. 

И

К

в Китай, като през пър-
вите пет месеца са нарас-
нали 30,8%. Проучване на 
Китайската асоциация за 
насърчаване на междуна-
родната търговия показ-
ва, че 92,4% от анкетира-
ните чуждестранни фирми 
заявяват, че позицията на 

Китай в техните глобални 
инвестиционни решения не 
е паднала, а бизнес пред-
ставителите от мнозинство 
страни изразяват увереност 
в икономическия растеж на 
страната и ще продължат 
да работят по-активно на 
китайския пазар.

Ли Цян проведе разговор  
с френския премиер

реди дни китай- 
ският председа-
тел Си Дзинпин 
и френският пре-
зидент Еманюел 
Макрон проведо-

ха задълбочен обмен, който 
постави стратегическа основа 
за развитието на отношени-
ята помежду ни. Настояща-
та ми визита във Франция 
е с цел да работя с френска-
та страна за изпълнение на 
важния консенсус на двама-
та държавни глави и за на-
сърчаване развитието на ки-
тайско-френските отношения 
на по-високо равнище. Това 
заяви в Париж китайският 
премиер Ли Цян по време 
на разговор с френската си 
колежка Елизабет Борн.

„Китай е готов да рабо-
ти с френската страна за на-
сърчаване на балансирано-
то развитие на двустранна-
та търговия, разширяване на 

П

взаимния достъп до пазара, 
непрекъснато оптимизиране 
на бизнес средата, проучване 
на потенциала за сътрудни-
чество в екологичното раз-
витие и други области“, зая-
ви още Ли Цян.

След разговора двамата 

премиери взеха участие в це-
ремония по подписването на 
редица документи за сътруд-
ничество.

На 24 юни сутринта Ли 
Цян завърши обиколката си 
в Германия и Франция и се 
завърна в Пекин.
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Коментари

Д
ържавният се-
кретар на САЩ 
Антъни Блин-
кън приключи 
двудневното си 
посещение в Ки- 

тай. Той се срещна с ки-
тайския председател Си 
Дзинпин и китайските глав-
ни високопоставени дипло-
мати. Двете страни се съ-
гласиха да реализират за-
едно важните единодушия, 
постигнати между лидери-
те на двете държави, и да-
доха активен сигнал за ста-
билизирането на двустран-
ните отношения, отбелязва 
в коментара си за визита-
та на американския държа-
вен секретар в Пекин Радио 

Китай за чужбина. В комен-
тара се цитират изявления-
та на американския прези-
дент Джо Байдън по повод 
това събитие. „На правил-
ния път сме“, каза Байдън. 

Китай винаги е поддър-
жал отговорно отношение 
в стабилизирането и подо-
бряването на двустранни-
те отношения и Вашинг-
тон този път изрази жела-
нието си да работи заед-
но с Пекин, изтъква Радио 
Китай за чужбина. Между-
народната общност следи 
искрения диалог на Блин-
кън с китайската страна и 
смята, че той е от полза 
за контролирането на раз-
личията и превенцията на 

конфликти, посочва Радио 
Китай за чужбина.

Китай и САЩ са едни 
от най-важните държави в 
света и имат голяма връз-
ка с бъдещето на човечест-
вото. Тайванският въпрос 
засяга основните интереси 
на Китай и е най-важният 
в отношенията между Ки-
тай и САЩ. 

Пекин призова амери-
канската страна да спазва 
трите съвместни комюни-
кета и съответните прави-
ла, като принципа за един 
Китай, да уважава сувере-
нитета и териториалната 
цялост на Китай, ясно да 
се противопостави на „не-
зависимостта на Тайван“ 

и други „червени линии“.
Вашингтон не се е от-

казал от подобряването на 
двустранните отношения, 
но му липсват прагматич-
ни действия. Надяваме се 
САЩ да спазват съответ-
ните отговорности с искре-
ност и действия, за да на-
сърчат стабилното разви-
тие на двустранните отно-
шения. Планетата Земя е 
достатъчно обширна, за да 
предостави пространство за 
развитието и общия прос-
перитет на двете страни, 
се казва в заключение на 
коментара на Радио Китай 
за чужбина.

страницата подготви  
Любомир михайЛов

Китай и САЩ са едни 
от най-важните 
държави в света и 
имат голяма връзка 
с бъдещето на 
човечеството 

Н
а 14 и 15 юни в 
китайската сто-
лица Пекин се 
проведе Форум 
за глобално упра-
вление на чо- 

вешките права, в който учас- 
тваха повече от 300 учени, 
държавни представители и 
експерти не само от Ки-
тай, но от Организацията 
на обединените нации, не-
правителствени организа-
ции и над 100 страни. Тази 
конференция се случва на 
фона на тежко и остро ге-
ополитическо противопос-
тавяне, в рамките на което, 
за съжаление темата за чо-
вешките права се използва 
като оръжие и намеса във 
вътрешните работи на ня-
кои страни.

Този форум беше кръс-
тен сполучливо „Равенство, 
сътрудничество и развитие: 
30-ата годишнина от Виен-
ската декларация и Програ-
мата за действие и управле-
ние на глобалните човеш-
ки права“. Домакини бяха 
съвместно Информацион-
ният офис на Държавния 
съвет на Китай, Министер-
ството на външните работи 
на КНР и Агенцията за съ-
трудничество при междуна-
родното развитие на стра-
ната. Тоест става въпрос за 
изключително висок форум, 
към който Китай подхож-
да много сериозно, и имен-
но поради това е важно да 
се разбере какви бяха пос-
ланията на него, защото те 
неминуемо ще афектират 
целия свят.

Въпросният висок фо-
рум беше уважен включи-
телно от китайския прези-
дент Си Дзинпин, който из-
прати поздравително пис-
мо, в което подчерта, че 

КНР твърдо седи зад опаз-
ването на човешките пра-
ва, а също зад уважението 
към суверенитета на всички 
държави. Това е важен ак-
цент, като имаме предвид, 
че най-редовно Съединени-
те щати използват темата за 
човешките права като по-
вод да се намесват във въ-
трешните работи на всички 
държави по света. За раз-
лика от тях, Китай реша-
ва въпросите за човешки-
те права на глобално ниво 
в рамките на многостран-
ната дипломация, а също и 
на двустранно ниво. Китай 
помага за човешките пра-
ва и подобряването им, тъй 
като има доста голям опит 
от своята собствена стра-
на. Нека само да припом-
ним, че в един Тибет на-
пример, до присъединява-
нето му към КНР, царува 
все още див средновековен 
феодализъм и под властта 
на аристокрацията и будист-
кото духовенство стотици 
хиляди селяни са третира-
ни до средата на 20-и век 
като добитък. Това е коло-
сален проблем с човешки-
те права, който Китай ус-
пешно решава.

Президентът Си Дзин- 
пин подчерта на форума, 
че страната му застава зад 
борбата за човешки права и 
сътрудничеството в духа на 
взаимно уважение и равен-
ство, прилагайки Глобал-
ната цивилизационна ини-
циатива и задълбочавайки 
обмена и взаимното учене 
между различните цивили-
зации.

С други думи, това, кое-
то китайският лидер предла-
га по въпроса за човешките 
права, е тяхното подобрение 
и сътрудничество за него, но 

без намеса във вътрешните 
работи и на базата на рав-
ноправно сътрудничество. 
А това е много по-различен 
подход от например амери-
канския, който предполага 
американска намеса във въ-
трешните работи на всички 
държави, нравоучителство и 
дори заплахи, без да се отчи-
тат цивилизационните спе-
цифики на отделните наро-
ди и култури. 

В духа на казаното от Си 
Дзинпин се изказаха и уче-
ните, и представителите на 
форума, според който през 
последните 30 години има 
много постижения в сфера-
та на човешките права, но в 
същото време днес е по-ва-
жно от всякога глобалната 
общност да се противопос-
тави на различните запла-
хи, сред които изпъква по-
литизацията на човешки-
те права и превръщането 
им в оръжие. С други ду-
ми, за да бъдем по-директ-
ни, политиката на Съеди-
нените щати, които сами 
по себе си нямат много до-
бро представяне в сферата 
на човешките права, но се 
намесват в тяхно име във 
вътрешните работи на от-
делните страни.

По време на форума бе-
ше повдигнат и въпросът за 
постиженията на Китай в 
сферата на човешките пра-
ва. Едно от най-големите 
такива постижения е бор-
бата с бедността, в която 
Китай е световен първе-
нец, след като само по вре-
ме на управлението на Си 
Дзинпин изкара над 110 000 
населени места от зоната на 
бедност и фактически по-
беди абсолютната бедност 
сред своето население, съз-
давайки една голяма средна 

класа. Страната беше пох-
валена и от Вероника Бри-
га, началник-щаб от Офи-
са на върховния комисар на 
ООН за човешки права. Тя 
изрази благодарността си, 
че Пекин е домакин на съ-
битието за отбелязване на 
30-ата годишнина от Виен-
ската декларация.

Според нея целият свят 
днес се стреми към пости-
жението на двата докумен-
та, служещи като крайъгъл-
ни камъни - Виенската де-
кларация и Програмата за 
действие, както и Универ-
салната декларация за чо-
вешките права. Тя призова 
и за единство, за възстано-
вяване на доверието в чо-
вешките права и изгражда-
не на нов световен консен-
сус по тази тема. 

Добре би било, ако по-го-
лямата част от човечество-
то продължи да се ориенти-
ра към китайския подход за 
човешките права, който е 
базиран на равноправност 
между държавите, ненаме-
са във вътрешните работи 
и решаване на тези тежки 
проблеми с правата чрез 
практични мерки като на-
пример развитие на инфра-
структурата, социално-ико-
номическата сфера и обра-
зованието. 

Американският подход 
се е доказал като неспосо-
бен да реши проблемите с 
човешките права и напро-
тив, екстраполиращ ги и 
превръщащ самото слово-
съчетание „човешки права“ 
в нещо, към което, за съ-
жаление, много хора стават 
предубедени (защото обик-
новено зад него прозират 
американски политически 
интереси).

Китайската визия за човешките права  
е различна и по-справедлива

Добре би било, ако 
по-голямата част 
от човечеството  
се ориентира към 
китайския подход 
за човешките 
права, който 
е базиран на 
равноправност  
между държавите, 
ненамеса във 
вътрешните  
работи и решаване  
на тези тежки 
проблеми чрез 
практическии 
мерки. 
Американският 
подход се е доказал 
като неспособен да 
реши проблемите 
с човешките 
права и напротив, 
екстраполиращ ги  
и превръщащ  
самото 
словосъчетание 
„човешки права“ в 
нещо, към което, за 
съжаление, много  
хора стават 
предубедени  
(защото 
обикновено зад 
него прозират 
американски 
политически 
интереси).

Стабилното развитие на китайско-американските 
отношения се нуждае от усилията на САЩ
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Реформата на гаокао позволява на повече  
хора да реализират мечтата си

ървият цивилен 
астронавт на Ки-
тай Гуей Хайчао  
вероятно не е 
подозирал, че  
ще стане идол за 

многобройните кандидати 
за приемни изпити в стра-
ната, наричани „гаокао“.

Родом от селските райо-
ни на страната, Гуей Хай-
чао успешно издържа при-
емните изпити и е приет 
в Пекински аерокосмиче-
ски университет – престиж-
ното висше учебно заведе-
ние в страната в областта 
на авиацията и астронавти-
ката. Години след това той 
стана член на екипажа на 
космическия кораб „Шън-
джоу-16“ като специалист 
по полезен товар.

Неговата история е наис-
тина вдъхновяваща. Тя до-
казва, че с желание, воля и 
усилия всяка мечта може 

П

В Китай започна първата 
лятната ваканция след края 
на епидемията. Затова 
музеите, селата и много 
други места вече предлагат 
различни образователни 
дейности за учениците, 
предаде агенция Синхуа. В 
обширен репортаж агенцията 
разказва за ставащите все 
по-популярни в страната 
лагери за обучение през 
лятната ваканция.

Лагерите за обучение през лятната ваканция 
стават все по-популярни

Учене, пътуване плюс култура
През юни тази година китайско-

то Образователно министерство 
представи своя план за задълбо-
чаване на обучителните дейнос-
ти през лятната ваканция. В него 
се посочва, че ще се засилят науч-
но-образователните практики и ще 
бъдат избрани редица музеи, изсле-
дователски центрове, компании за 
високи технологии като бази за об-
разователни дейности за ученици-
те. В плана се предвижда научено-
то в училище да бъде използвано в 
практически занятия и проучвания.

Музеите и галериите в цялата 
страна се превръщат в двигател и 
задоволяват нуждите на ученици-
те, като в същото време се опитват 
да не ги товарят излишно.

Нематериалното културно на-
следство също е част от обучител-
ните летни програми, за да се сти-
мулира защитата му.

Градове с древна история, ка-
то Кайфън и Нинбо, започнаха да 
предлагат разнообразни маршрути 
за изследване и пътуване, за да на-
малят разстоянието между нема-
териалното културно наследство, 

технологиите, която предложи ре-
дица специални мероприятия, свър-
зани с науката. Природният музей 
на града например разреши на уче-
ниците да нощуват там.

С многообразните дейности, ин-
телигентно оборудване и научна 
атмосфера този тип музеи дават 
възможност на учениците сами да 
правят открития, предизвикат дъл-
бок интерес към науката и им пре-
доставят пространство да мечтаят.

По-близо до природата на село
Възстановяването на селата е 

акцент в развитието на култура-
та и туризма през последните две 
година. След епидемията младе-
жите имат желание да се върнат 
към природата, а селата им пред-
лагат възможност да са по-бли-
зо до нея.

През последните години „изслед-
ването на селата“ се превърна във 
важен начин за възстановяването 
на селските райони, които търсят 
нови форми за използване на мест-
ните ресурси. Например село Ху-
анфан в провинция Фудзиен пред-
ложи 4 елитни маршрута за опоз-
наване на революционната исто-
рия, екологията, културата и сел-
ския живот, както и три лекции, 
свързани със земеделието, приро-
дата и военното обучение.

От селата до градовете, на за-
крито и открито, от историята и 
културата до науката и технологи-
ите - през 2023 г. туризмът и обра-
зователните дейности в цял Китай 
се възстановяват постепенно, а из-
искванията и очакванията на мла-
дите ученици растат. Затова държа-
вата полага усилия да ги задоволи, 
съчетавайки приоритетите на ту-
ристическите ресурси, икономи-
ческото развитие, пазарните нуж-
ди и културата.

сред образователните дейности на 
китайските музеи. Летният му ла-
гер „Млади защитници на нацио-
налните съкровища“ също се при-
ема добре.

В повечето исторически музеи 
бяха добавени уроци, като ръчно 
изработване на различни изделия, 
експерименти и др.

Наука за учениците
Науката е изключително при-

влекателна за младите ученици, 
затова научно-техническите музеи 
са важна дестинация за изследва-
ния. Те не само разказват как се е 
развивала науката през вековете, 
но демонстрират и съвременните 
технологии, предлагат платформа 
за разпространението на научни-
те знания, разказват на ученици-
те за научните идеи и иновациите. 

От 19 до 25 май в град Чънду 
се проведе Седмица на науката и 

да бъде реализирана, казва 
един от кандидатите от ок-
ръг Нандзин, провинция Съ-
чуан в  Югозападен Китай. 
Младият мъж много оби-
ча физиката, иска, подобно 
на Гуей Хайчао да свърже 
бъдещето си с авиацията и 
астронавтиката, както и да 
допринесе за науката.

Тази година в гаокао уча- 
стват 12,91 милиона канди- 

дати, което е рекорд след 
възобновяването на този 
вид изпит през 1977 г. 

Цон Хуацян от град Ган-
джоу в провинция Дзянси, 
Източен Китай, мечтае да 
учи китайски език и литера-
тура в университет, защото 
вярва, че думите имат голя-
ма сила. Любимата му пое-
теса е Ю Сюхуа, селска же-
на с церебрална парализа, 

историята и младежите.
Музеят на Кайфън например е 

един от първите, който организира 
разнообразни образователни дей-
ности за лятото, съчетавайки при-
оритетите на историята и култу-
рата на града. В момента там се 
предлагат 18 различни курса на 4 
теми за младежите, както и 3 из-
следователски маршрута, свърза-
ни с реликвите на музея, оръжи-
ята от династия Сун, както и ди-
настиите Мин и Цин. Според ста-
тистиките през април тази година 
музеят е посрещнал 9 групи уче-
ници, или около 600 души на ден, 
а най-високият рекорд е бил 2317 
души за един ден. Баогуо в град 
Нинбо от 2019 г., когато той бе пре-
върнат в държавна база за изслед-
вания и практика, предлага раз-
лични уроци. Лекцията, посвете-
на на древните му сгради, бе из-
брана за една от 100-те най-добри 

станала известна преди го-
дини с поезията си в интер-
нет. Цон, подобно на своя 
идол, също страда от цере-
брална парализа и не мо-
же да ходи. През последни-
те 10 години неговият съу-
ченик Джу Инсиен го носи 
в клас, до тоалетната и поч-
ти навсякъде, докато отлич-
никът Цон му помага с до-
машните.

10 000 кандидати с ув-
реждания са кандидатства-
ли за гаокао тази година спо-
ред Министерството на об-
разованието на КНР.

Тази година в страната 
стартира специална кампа-
ния за борба с измамите при 
изпити, особено на мобилни 
телефони и други телекому-
никационни устройства. Ви-
сокотехнологични съоръже-
ния като метални детекто-
ри и системи за лицево раз-
познаване са инсталирани 

на много места в изпитни-
те помещения.

В момента в страната 
тече реформата „гаокао“, в 
рамките на която се осъ-
ществява постепенен пре-
ход към схемата „3 + 3“ или 
„3 + 1 + 2“. При схемата 
3+3, освен математика, ки-
тайски и английски като за-
дължителни предмети, уче-
ниците могат да се явят на 
изпити по три предмета по 
избор. В схемата „3 + 1 + 
2“ сред задължителните са 
физика или история.

Реформата предоставя на 
учениците повече възмож-
ности за избор по отноше-
ние на комбинацията от из-
питни предмети. Тя позволя-
ва на учениците самостоя-
телно да избират и комби-
нират предмети, които впо-
следствие могат да им по-
могнат в планирането на ка-
риерата.
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Защо обемът на търговията между Китай  
и Съединените щати намалява

Представен бе списък  
с 41 алгоритъма за 
услуги за дълбок синтез

поред данни от 
Държавното ста-
тистическо упра-
вление на Китай 
общият оборот 
на китайско-аме-

риканската търговия през 
първите пет месеца е 1,89 
трилиона юана, намаление 
на годишна база от 5,5%. То-
ва регистрира много по-ло-
шо представяне, отколкото 
общия растеж на външната 
търговия на Китай от 4,7% 
на годишна база за същия 
период. Според статистика-
та износът на Китай за Съ-
единените щати е 1,38 три-
лиона юана, също отбеляз-
вайки спад от 8,5% на го-
дишна база.

Има много причини за 
свиващия се обем на ки-
тайско-американската тър-
говия. Джан Сяотао, декан 
на Института по междуна-
родна икономика и търго-
вия на Централния универ-
ситет по финанси и иконо-
мика, коментира, че в до-
пълнение към политиче-
ските фактори, които са се 
намесили значително в ки-
тайско-американските ико-
номически и търговски от-
ношения, възстановяването 
на световната икономика 
не е стабилно, а компани-
ите имат несигурни очаква-
ния за бъдещето. Някои по-
ръчки от Съединените щати 
са прехвърлени в Мексико, 
Югоизточна Азия и Юж-
на Америка. Заради тези и 
много други причини обе-
мът на китайско-американ-
ската търговия също е за-
сегнат до известна степен.

Според Джан Сяотао на-
стоящият спад в обема на 
китайско-американската 

е включват алгоритми за 
модерни иновации в из-
куствения интелект, вклю-
чително големи данни, гра-
фично генериране и иден-
тификация, видео генери-

ране, гласово генериране и иденти-
фикация, интелигентно обслужване 
на клиенти и сливане на лица. Тех-
нологиите са разработени от техно-
логични гиганти като Baidu, Tencent, 
Alibaba, ByteDance, iFlyTek и Meitu.

Технологията за гласова иденти-
фикация, разработена от iFlyTek, е 
приложима в сценарии за генерира-
не на глас, при които разработчикът 

може да извлече гласовите симво-
ли от гласовия запис и да ги ком-
бинира с алгоритъм за идентифи-
циране на кратък гласов клип и ге-
нериране на текстова информация.

Друг пример е алгоритъмът за 
лицево сливане, разработен от шън-
джънската компания Bighead Bros, 
която притежава видео приложе-
нието Doupai. Нейният алгоритъм 
може да обедини изображение, ка-
чено от потребителите, със специ-
фично човешко изображение, за да 
генерира ново изображение и видео, 
което показва лицевите характери 
на конкретен потребител.

С

Т

търговия, особено спадът 
в износа на Китай за САЩ, 
е нормално явление, което 
се появява на фона на ко-
ригирането на глобалното 
индустриално разделение на 
труда и ускоряването на ре-
гионалните икономическа 
интеграция. Това показва, 
че зависимостта на Китай 
от традиционните експорт-
ни пазари като Съединени-
те щати и Европа намалява, 
а пазарната структура става 
все по-разнообразна. Това 
не означава, че китайските 
и американските икономи-
чески и търговски отноше-
ния се „разделят“.

Неотдавнашните посе-
щения в Китай на главния 
изпълнителен директор на 
„Тесла“ Илон Мъск и дру-
ги ръководители от много 
водещи американски ком-
пании показват, че обобще-
ното твърдение за „разделя-
нето“ на китайските и аме-
риканските икономически 

и търговски отношения аб-
солютно не отговаря на ре-
алността.

Колм Рафърти, предсе-
дател на Американската 
търговска камара в Китай, 
също коментира, че Китай 
„винаги ще бъде много ва-
жна инвестиционна дести-
нация“ за американските 
компании. Заинтересовани-
те от инвестиции в Китай 
американски компании въ-
обще не са малко, а в съ-
щото време и старите игра-
чи на пазара все още отказ-
ват да „променят веригата 
си на доставки, която вече 
е сериозно интегрирана на 
китайския пазар“.

Въпреки това някои ана-
лизатори припомниха, че 
свиващият се обем на тър-
говията между Китай и Съ-
единените щати не означа-
ва, че двете страни разде-
лят икономическото и тър-
говското си сътрудничест-
во. Напротив – зад това 

стоят някои много по-дъл-
боки проблеми и предизви-
кателства, които трябва да 
бъдат анализирани много 
по-детайлно, за да се стиг-
не до реалните причини за 
случващото се. 

Цуей Сяомин, изследова-
тел в Института за светов-
на икономика и политика 
на Китайската академия за 
социални науки, пише, че 
стабилното възстановяване 
на двустранната търговия 
между Китай и Съединени-
те щати през 2022 г. е доми-
нирано главно от силното 
вътрешно търсене и цено-
вите фактори в Съединени 
щати. Миналата година тър-
говски партньори като чле-
новете на НАФТА, АСЕАН 
и ЕС увеличиха значително 
износа си за Съединените 
щати, което беше по-бързо 
от износа на Китай за Съе-
динените щати.

Цуей Сяомин добавя, че 
в общата търговия със сто- 

Китайската администрация за киберпространството представи 
списък с 41 алгоритъма за услуги за дълбок синтез, разработени от 
местни интернет компании. 

Технологията за дълбок синтез, 
известна още като deepfake, използ-
ва данни и алгоритми на изкуствен 
интелект, за да създаде синтетично, 
но „фалшиво“ съдържание. Техно-
логията бързо придоби популярност 
в Китай, след появата на ChatGPT, 
който също се счита за усъвършен-
ствано приложение на технология-
та deepfake.

Публикуването на алгоритмите 
е в съответствие с регламента за  

управление на услугите за дълбок 
синтез, който влезе в сила през яну-
ари 2023 г. Той предвижда доставчи-
ците на подобни услуги с атрибути 
на обществено мнение или възмож-
ности за социална мобилизация да 
ги регистрират. Очаква се този ход 
да помогне за изготвянето на прав-
ната рамка за генеративния изкуст-
вен интелект, силно конкурентен ви-
сокотехнологичен сектор, който се 
развива бурно в Китай. 

ки на САЩ делът на Ки-
тай е спаднал от 14,8% през 
2020 г. на 12,9% през 2022 г., 
докато дяловете на Канада 
и Мексико стабилно се уве-
личават през същия пери-
од. Канада например отчи-
та повишение от 13,9% на 
14,8%. Що се отнася до вно-
са на САЩ, делът на Ки-
тай също намалява, възли-
зайки на 16,4% през 2022 г., 
което е спад от 5 процентни 
пункта от 21,4% през 2017 г.  
До известна степен това от-
разява спада в относителна-
та конкурентоспособност на 
китайските продукти в Съ-
единените щати.

Струва си да се отбеле-
жи, че китайските външно-
търговски компании вече 
активно насърчават тран-
сформацията и надгражда-
нето на продуктите. „Трите 
нови продукта“ – електри-
ческите превозни средства, 
литиевите батерии и слън-
чевите батерии, се превръ-
щат във важна подкрепа за 
износа на Китай.

Джан Сяотао вярва, че в 
допълнение към предприя-
тията, които укрепват раз-
витието на пазара и разви-
тието на продуктите, Ки-
тай трябва да продължи да 
подобрява бизнес средата, 
да се стреми да улови и из-
ползва всички възможнос-
ти за сътрудничество и да 
печели време и простран-
ство за местната индус-
триална трансформация и 
надграждане. В дългосро-
чен план, професор Джан 
все още е „предпазлив оп-
тимист“ относно перспек-
тивите пред китайско-аме-
риканската търговия.
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За Шанхай е писано и говорено много. 
Тази тема е присъствала неведнъж и 
на страниците на нашия вестник. Но 
днес ще ви разкрием един друг образ на 
20-милионния град: значението му за 
морския транспорт в света. 

ЗабележителноСти

ърво малко пре-
дистория. Още от 
началото на де-
ветнайсети век 
ролята на голе-
мия китайски 

град в развитието на между-
народния морски търговски 
обмен нараства значително. 
Това, от една страна се дъл-
жи на глобалното модерни-
зиране и развитие на мор-
ския транспорт, а от друга, 
на уникалното разположе-
ние на древния град. Шан-
хай е разположен в делта-
та на река Яндзъ (трета по 
дължина в света), на източ-
ния бряг на Китай, прибли-
зително по средата между 
Пекин и Хонконг. 

Територията на града 
включва полуострова между 
река Яндзъ и залива Хан-
джоу, третия по големина 
китайски остров Чонмин и 
няколко по-малки острова. 
Централната част на града 
се пресича от река Хуанпу, 
пълноводен приток на Янд-
зъ. Градът е пресечен също 
така и от много други ре-
ки, канали и езера.

Неслучайно именно в 
Шанхай е разположена 
щабквартирата на Асоци-
ацията на пристанищата и 
заливите на Китай (China 
Ports & Harbours Association, 
CPHA). Асоциацията обе-
динява на практика всич-
ки големи пристанища в 

П

ПРИСТАНИЩЕ... В ОТКРИТО МОРЕ

Трудността идва от факта, 
че огромната Яндзъ еже-
дневно довлича десетки то-
нове тиня в своето устие. 

Заради това, макар че е ши-
рока около 400 метра, на 
много места покрай прис-
танищния район реката се 

Китай, а също така по-го-
лямата част от значителни-
те предприятия и организа-
ции, имащи отношение към 
пристанищния бизнес.

В наши дни Шанхай е 
пристанище с огромна дей-
ност – всяко денонощие тук 
идват и  заминават повече 
от сто големи кораба със 
средна дължина 100 метра. 
Цяло изкуство е как местни-
те лоцмани успяват да зака- 
рат стометровите грама-
ди до самото пристанище. 

стеснява до триста, дори до 
двеста метра.

Мощното развитие на 
пристанищното стопанство 
на Китай, в това число и на 
региона на Шанхай, мест-
ните пристанищни служи-
тели свързват преди всич-
ко с политиката на отво-
рените врати и реформи-
те, които провеждат ком-
партията и правителство-
то на Китай. Своята роля е 
изиграла и глобализацията, 
която е дала мощен тласък 
на експортно ориентираната 
икономика на Китай. Мо-
же да звучи като фантасти-
ка, но от началото на новия 
век товарооборотът в Шан-
хай и неговите пристанища 
всяка година расте с око-
ло 30 процента. Невероят-
но число!

По данни на CPHA са-
мо във върховата 2006 г. 

инвестициите в строител-
ството и развитието на ки-
тайските морски и речни 
пристанища достигат 86,9 
милиарда юана (над 12 ми-
лиарда долара). 

Поразяващите преди 
време транспортни морски 
съдове с дължина сто ме-
тра отстъпват пред истин-
ски океански чудовища – 
контейнеровози, дълги по 
300 метра (почти колкото 
височината на Айфелова-
та кула), носещи на борда 
си до трийсет хиляди кон-
тейнера. За подобни мор-
ски мастодонти идеята да 
влязат в пристанище Шан-
хай е немислима – те „га-
зят“ на минимална дълбо-
чина от 15 метра, а устието 
на Яндзъ или на големия й 
приток – Хуанпу, са с мак-
симални дълбочини до 7 – 
8 метра.

Удивителният Шанхай е  
морски пристан №1 на Китай

За денонощие тук преминават  
повече от сто големи кораба

Пристанище Шанхай



30.06. – 6.07.2023 9КитайднесЗабележителноСти

сти на новия контейне-
рен терминал Яншан са 
компютъризирани. Всич-
ко тук е основано на чис-
та математика: контей-
нерите, предназначени за 
най-крайната точка от пъ-
туването на огромния мор-
ски съд, естествено, са на-
редени най-отдолу, след тях 
следват тези, предназначе-
ни за няколкото междин-
ни пристанища, а най-от-
горе са железните парале-
лепипеди, които трябва да 
бъдат разтоварени първи. 

Пристанище Яншан об-
служва не само експорт-
но-импортни потоци. То 
е замислено като мощен 
център за т. нар. тран-
сшипмънт, т. е. за приема-
не и експедиция на огромен 

логистичен парк „Лючао“, 
където се намират каран-
тинните, санитарните и 
други служби, както и зо-
ните за обработка на опас-
ни товари и т. н. Тоест фан-
тастичният мост през оке-
ана „Дунхай“— това е са-
мо една вътрешна структу-
ра от Яншанското дълбо-
ководно пристанище, което 

започва на материка и за-
вършва на островния ар-
хипелаг. А от парка „Лю-
чао“ към Шанхай е изгра-
ден 43-километров свръх-
модерен аутобан. На чети-
ри километра от „Лючао“ е 
построен цял град за стро-
ителите и пристанищните 
служители.

Самият контейнерен тер- 

минал получава името Шан- 
хайски международен тер-
минал Шендон (Shanghai 
Shengdong International 
Container Terminal). Той се 
ръководи от специално съз-
дадена за това едноименна 
компания.

Не е необходимо да обяс-
няваме, че почти всички то-
варо-разтоваръчни дейно- 

Изправено пред истин-
ски бум в морското транс- 
портно строителство, пра-
вителството на Шанхай се 
решава на революцион-
на стъпка: прави приста-
нище… в открито море, на 
32 километра от брега. Из-
браната точка е неголемият  
остров Яншан – купчина 
скали и вечнозелени гори, 
по чиито брегове китайски 
рибари изкарват хляба си 
със своите джонки – мал-
ки платноходки, съхрани-
ли вековна мореплавател-
на традиция. И именно тук, 
до неголемия, никому не-
известен остров, Шанхай 
оформя изкуствен железо-
бетонен пристан с дължи-
на двайсет километра, спо-
собен да приеме и обрабо-
ти едновременно десетки 
транспортни съдове.

Така само за няколко го-
дини се стига до появата на 
контейнерния остров Ян-
шан, едно от чудесата на 
съвременната инженерна 
техника. 

Строителството на прис-
танището започва през юни 
2002 г. и продължава чети-
ри години. Финансират го 
китайски държавни ком-
пании. 

До архипелага Кику е 
построен мостът „Дунхай“ 
с трипистово автомобилно 
движение в двете посоки, 
който е дълъг цели 32,5 км. 
Ширината му е 31,5 м, а ви-
сочината над водата в цен-
тралната му части дости-
га 45 м – все пак под него 
трябва да минават крупни 
морски съдове. 

Първата част от мощния 
контейнерен порт е преда-
дена в експлоатация през 
декември 2005 г., а втора-
та – през декември 2006 г. 
Невиждана скорост за едно 
подобно морско хидротех-
ническо съоръжение. Стой-
ността само на първите два 
етапа е около един мили-
ард долара.

А от другата страна на 
моста, на материка, на 
територия от 1120 дека-
ра е построен обширният 

брой контейнери. 
Както твърдят приста-

нищните специалисти, в 
наши дни времето за обра-
ботка на един специализи-
ран шлеп на терминала не 
е повече от 5 часа, а за об-
работка на огромните кон-
тейнеровози, пътуващи по 
основните морски марш-
рути, не повече от 20 часа. 

Дълбоководното пристанище Яншан

Пристанище Яншан, погледнато отгоре

Мостът „Дунхай“
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

М
еждународната 
енергийна аген-
ция (IEA) неот-
давно предста-
ви „Перспекти- 
ви за пазара на 

възобновяема енергия“, 
според които през 2023 г. 
капацитетът за производ-
ство на енергия от възобно-
вяеми източници в глоба-
лен мащаб ще се повиши 
с 1/3 в сравнение с 2022 г. 
Генерирането на слънче-
ва и вятърна енергия ще 
нарасне най-много. Китай 
ще затвърди водещото си 
място в тази сфера, като 

Китай е на водещото място 
като производител на енергия 
от възобновяеми източници

неговият дял в глобал-
ния капацитет за произ-
водство на електроенергия 
от възобновяеми източни-
ци ще бъде 55%. Според 

агенцията, и през 2024 г. 
глобалният капацитет за 
производство на енергия 
от възобновяеми източни-
ци ще продължи да расте.  

Опустиняването става все по-голям проблем в Етиопия. В Африка, особено в Етиопия, 
опазването на околната среда е приоритет за цялостното развитие. В продължение на 
много години китайски и африкански учени работят заедно за борба със сушата и процесите 
на опустиняването. На 17 юни се отбелязва Световният ден за борба с опустиняването 
и сушата. По този повод над 30 учени и длъжностни лица от Африка и Централна Азия 
присъстваха на обучителен семинар за контрол на опустиняването, проведен  
от 9 до 20 юни от Института по екология и география на Китайската академия на науките  
в китайския Синдзян-уйгурски автономен регион.

лед като в дет-
ството си е бил 
свидетел на те-
жък глад, причи-
нен от екологич-
ни кризи, Зинабу 

Бора, етиопски учен в сфе-
рата на екологията, решава 
да работи в посока за кон-
трол на опустиняването от 
ранна възраст. Преди да по-
сети семинара в Синдзян 
тази година, той е завър-
шил своята докторска сте-
пен по управление на еко-
логията в Китайската ака-
демия на науките. Бора и 
неговият приятел Ендриас 
Гета, държавен министър 
на екологията на Етиопия, 
посетиха пустинята Такла-
макан и разгледаха всички 
нововъведения в областта, 
които Китай е постигнал 
в последните няколко го-
дини. Гета изрази интерес 
към фотоволтаичното съо-
ръжение за капково напоя-
ване, тъй като не отделя въ-
глерод и позволява гъвкаво 
регулиране на влажността 
на почвата. В комбинация 
със системите за управле-
ние на водата, съоръжения-
та могат да използват вале-
жите от влажния сезон за 
напояване през сухия сезон. 
„Това ни е спешно необхо-
димо“, казва министърът.
Опустиняването става все 
по-належащ проблем за 

Етиопия, 
каза Теодрос Абойе, жител 
на предградията на столи-
цата Адис Абеба. Етиопия 
може да се похвали с голя-
ма популация от едър рогат 
добитък, а деградацията на 

Китай и Африка работят заедно  
за справяне със сушата и опустиняването

С

за най-новите механични 
методи за контрол на про-
цесите на опустиняването. 
„След това  научих около 70 
студенти на технологията и 
те я пренесоха на различ-
ни места в моята страна.“ 
Климатът в Кано е сух, а 
земята е крехка. Също та-
ка нарастването на населе-
нието и нарастващите нуж-
ди от препитание са някои 

има много опит във възста-
новяването на пустинни ра-
йони и превръщането им в 
плодородни почви, така че 
ние трябва да укрепим на-
шите дългосрочни отноше-
ния със страната по отно-
шение на трансфера на зна-
ния, технологии, а също и 
в изграждането на капаци-
тет“, добави още той.

Абдул Хамид Бала, ди- 

пасищата „се отразява сил-
но на животните и отглеж-
дането им“, защото реално 
има все по-малко свежа зе-
ленина, която е подходяща 
за тяхното изхранване.

„В Африка, особено в 
Етиопия, опазването на 
околната среда е приоритет 
за цялото ни развитие“, каз-
ва министър Гета. „Китай 

ректор по екология и гор-
ско стопанство в отдела за 
околната среда на окръг 
Кано в Северна Нигерия, 
за първи път идва в Китай 
преди 12 години. По вре-
ме на едномесечен семи-
нар, проведен от Изследо-
вателския институт за кон-
трол на пустините в про-
винция Гансу, той научава 

„зелена стена“ в Кано и дру-
ги нигерийски окръзи, гра-
ничещи с пустинята Саха-
ра. „Китай и Африка изля-
зоха със съвместни програ-
ми за екологични изследва-
ния и Китай очертава пъ-
тя напред“, каза Геришон 
К. Икиара, базиран в Най-
роби специалист по разви-
тие, политика и междуна-
родна икономика.

Африканският съюз 
стартира инициативата 

„Зелена стена“ през 2007 г. 
за възстановяване на опус-
тиняването на земите на 
Африка с основната цел да 
засади стена от дървета в 
южния край на пустинята 
Сахара. Според Конвенция-
та на ООН за борба с опус-
тиняването (UNCCD) ини-
циативата ще бъде най-го-
лямата жива структура на 
планетата. Тя ще обхваща 
8000 км, простираща се по 
цялата ширина на конти-
нента от Сенегал в Запад-
на Африка до Джибути на 
изток.
„Зелената китайска стена“ 
в Северен Китай постигна 

осезаеми резултати и 
служи като ценен пример 
за африканските страни. 
„Този проект не са прос-

то засадени дървета. Ста-
ва въпрос преди всичко за 
съживяване на селскосто-
панското развитие в реги-
она, засегнат от суша и оп-
устиняване“, пояснява Дзя 
Сяося, старши експерт към 
Конвенцията на ООН за 
борба с опустиняването. 
„Нуждаем се от съвмест-
ни усилия за улесняване на 
научното разбиране, споде-
ляне на знания и техноло-
гии и повишаване на капа-
цитета за действие“, доба-
вя още тя.

Чрез сътрудничество Ки-
тай и Африка могат да спо-
делят опит, да се подкре-
пят взаимно и да работят 
за постигане на целите за 
устойчиво развитие, защо-
то контролът върху опусти-
няването е проблем не са-
мо за двата региона, но и с 
глобално значение.

от човешките фактори, кои-
то влошават процеса на оп-
устиняване.

„Нашите чуждестранни 
приятели са изправени 

пред подобни 
предизвикателства  

като нас“, 
казва Шу Синуън, китайски 
учен по пустинна екология 
и научен сътрудник в Ин-
ститута по екология и гео-
графия на Китайската ака-
демия на науките в Синд-
зян-уйгурски автономен ра-
йон. „Разбирам тази труд-
ност и бих искал да споде-
ля с тях опита, който натру-
пахме в последните някол-
ко години.“ Много години 
вече Китай и Африка рабо-
тят заедно за справяне със 
сушата и опустиняването.

С подкрепата на Ки-
тайската академия на науки-
те, Африканската инициати-
ва за контрол на опустиня-
ването (African Desertification 
Control Initiative ADCI) за-
почна да насърчава засаж-
дането на дървета в големи 
мащаби в окръг Кано, Ни-
герия. На експериментално-
то поле, разположено близо 
до село Гуармай, изследова-
телите са избрали няколко 
дървесни вида за пробно за-
саждане. Проектът е добро 
начало за изграждането на 
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Екологичното проектиране  
на железопътната линия  
Момбаса – Найроби 

Железопътната линия Момбаса – Найроби, 
която беше построена от китайска фирма 
през 2017 г., минава през резервати за 
диви животни като Национален парк 
“Найроби” и Национален парк “Цаво” и 
затова бе проектирана съобразно най-
строгите изисквания за опазване на 
околната  среда. 
След изследване на жизнените навици и 
миграционните пътища на дивите животни, 
бяха създадени общо 14 мащабни прохода 
за диви животни и 79 моста по цялата 
линия на железопътната линия Момбаса 
– Найроби. Предвидени бяха мерки 
и за намаляване на шума, както и за 
опазването на манговите гори в Момбаса.

Яркият път на един голям  
български синолог 

Малко предистория. 
Познавахме се от среда-

та на седемдесетте години. 
Тогава бях член на ръковод-
ството и зав. отдел „Меж-
дународен“ на първото об-
ществено литературно сп. 
„Отечество“, а Дончо Дон-
чев (лека му пръст) бе в 
екипа на Международния 
отдел на ЦК на Българска-
та компартия. Една висока 
длъжност за сравнително 
млад мъж, едно признание 
за неговите геополитически 
знания и умения, за ярко-
то му перо като публицист 
и експерт за Далечния из-
ток. Именно като такъв го 
канех редовно за коментари 
и статии в сп. „Отечество“.

През далечната 1979 г., 
във връзка с подготовката 
на специален брой, списа-
нието на тема „Азия“, бях 
определен за написване на 
политически репортажи за 
Китай и Япония. Това беше 
сериозна творческа, но и ор-
ганизаторска задача. 

Реших да опитам късме-
та си с получаване разреше-
ние за ползване на една от 
стаите за служебни гости 
в посолството ни в Пекин. 
Не успях, но по един почти 

чудотворен начин разбрах – 
след като получих сърдеч-
ното „На добър път“ в сек-
тор „Азия“ на МВнР, съ-
щият любезен тип (госпо-
дин Г.) се опитвал зад гър-
ба ми да провали команди-
ровката. Взех едно такси и 
след 15 минути се озовах в 
кабинета на Дончев.

„Предполагам защо ме 
търсиш“ – усмихна се той.

„Просто исках да те ин-
формирам, че предвиж-
даме голям блок на тема 
„Азия“ и сме те предвидили 
за уводния коментар. – не-
винно отвърнах. – А аз ще 
скоча до Токио и пътьом – 
през Пекин, за да подготвя 
репортажи за блока…“

Дончев присви за мину-
та очи, замълча за миг, по-
сле се усмихна и рече: “То-
гава, на добър път!“. 

Сега, след толкова годи-
ни, мога да си представя на-
прегнатата мисъл на моя 
добър познат, за да каже на-
края въпросните думи.

За несведущите: отноше-
нията между двете най-го-
леми социалистически дър-
жави – СССР и КНР, годи-
ни наред бяха доста напрег-
нати, след няколкодневни 

престрелки (с доста ране-
ни и убити от двете стра-
ни). Едно гранично спреч-
кване през 1969 г. за мал-
кото островче Дамански на 
река Усури (територия под 
един квадратен километър).

Въпросът може ли един 
професионален журналист 
„да обърка нещата“ беше 
онази разделителна линия 
между умното и наблюда-
телно око на Дончо Дончев 
и смешното (но и опасно) 
себезастраховане на въпрос-
ния „експерт“ Г. 

Извинявам се за това 
дълго предисловие, но за 
мен именно Д. Дончев бе 
човекът, който откри пред 
мен дългия път към специа-
лизацията по китайската те-
матика. За което съм му за-
дължен завинаги!

А посланик Дончо 
Дончев наистина  

израсна като ярък 
специалист  синолог, 
като дълбок познавач  

на Далечния изток 
и експерт в българско-ки-
тайските отношения. В пе-
риода 1983 – 1989 г. бе из-
вънреден и пълномощен по-
сланик на България в КНР. 

85 години от рождението на посланик д-р Дончо Дончев

на България“, но и показва-
ха високо европейско ниво 
на професионализъм и под-
готовка.

Като посланик, но и ка-
то изследовател и публицист 
той бе стожер на връзки-
те ни с Китай; бе предви-
дил безпогрешно огромни-
те възможности за бъдещо 
стратегическо партньорство 
между България и КНР – 
както на базата на тради-
ционните ни приятелски 
връзки, така и на рефор-
мирания социализъм с ки-
тайска специфика, на мощ-
ното социално, духовно и 
икономическо развитие на 
социалистически Китай. 

Посланик Дончо Дон-
чев ще остане за мен, а и 
за още много, много хора 
жив пример за достойнство, 
морал, човечност и профе-
сионализъм.

Петър Герасимов

Време, в което активно ра-
ботеше за рестарта и раз-
витието на връзките меж-
ду двете държави. 

По-късно вече бе и зам. 
външен министър на Ре-
публика България, а след  
90-те години отново посве-
ти живота на работа в ин-
терес на двустранните ни 
отношения, в столицата на 
огромната китайска страна. 
След това, отново в Бълга-
рия, Дончо Дончев бе об-
ществен деятел, активен со-
циалист, един от уважава-
ните автори на всекиднев-
ника “Земя“ и седмичника 
„Китай днес“. До послед-
ния си дъх…

Със своите знания, с то-
чен анализ и делова актив-
ност, с вродения си духо-
вен аристократизъм Дончо 
Дончев бе сред тези дипло-
мати, които с достойнство 
носиха званието „посланик 

Памет

М
атерията на та-
зи рокля въз-
обновяема ли е? 
Това питат все 
по-често мла-
дите потреби-

тели. Напоследък те все 
повече изразяват любовта 
си към екологосъобразна-
та естетика. 

Устойчивата мода и ки-
тайската естетика са били 
акцент на тазгодишните 
модни ревюта и шоута из 
целия свят. Например ки-
тайският стил е бил под-
чертано изразен по време 
на Китайската междуна-
родна седмица на модата 
в Пекин (колекция пролет/
лято 2023 г.). 

Същото се отнася и за 
ретро уличния стил по вре-
ме на Седмицата на модата 
в Париж през тази година. 
Техниките, които използ-
ват устойчиви материали 
или рециклирани материа-
ли, стават много популярни 
в традиционната текстилна 
индустрия. Друга интересна 
тенденция е използването 

Доклад за тенденциите в рециклиращата  
модна индустрия за 2023 година

е скритото съкровище на 
една на пръв поглед обик-
новена тъкан.

„Доклад за тенденции-
те в рециклиращата модна 
индустрия за 2023 г.“, пуб-
ликуван неотдавна, показ-
ва, че новото поколение 
потребители са повлияни 
от екологичното съзнание, 
практикуват екологичен 
начин на живот, подкре- 

на много материални сли-
ващи се тъкани, които мо-
гат да бъдат реконструира-
ни, и на безшевни тениски, 
които са произведени с ну-
леви отпадъци.

Според Лан Цин, до-
цент от Китайската акаде-
мия на изкуствата, посока-
та на изследване на декон- 
структивното тъкане е в съ-
ответствие с текущата тен-
денция в дизайна. То мо-
же да посочи начина за бъ-
дещото интегрирането на 

традиционните китайски 
техники за тъкане в съвре-
менната мода. Тази тенден-
ция е много вдъхновяваща 
за младите дизайнери и но-
си изключителна креативна 
енергия. Една нишка може 
да бъде изтъкана в безброй 
графични комбинации чрез 
прости или сложни мето-
ди. Различните начини, по 
които се преплитат те, во-
дят до голямо разнообра-
зие от текстури и шарки 
на тъканите. Всичко това 

пят опазването на околна-
та среда и имат социална 
отговорност. 

Именно те са основната 
група потребители в мод-
ната индустрия от реци-
клирани тъкани и устой-
чиви материали. В бъде-
ще устойчивото развитие 
ще се превърне в област, 
която заслужава задълбо-
чено внедряване в тради-
ционната текстилна про-
мишленост. От индустрия- 
та напомнят, че водещите 

компании трябва да играят 
по-активна роля като пио-
нери в този процес.
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Здраве

Д
ържавната администрация за 
медицински продукти наско-
ро стартира национална кам-
пания за безопасност на лекар-
ствата. През 2022 г. регулато-
рът е разследвал 153 600 слу-

чая на незаконни и престъпни действия, 
включващи лекарства, козметика и ме-
дицински изделия, което е увеличение 
с над 175% спрямо предходната година.

Кампанията ще продължи година и 
половина и включва проверки, особено 
на онлайн търговците на дребно, фирми 
с предишни проблеми, селските и слабо 
развитите градски райони, високориско-
ви продукти и групи, които често полз-
ват медикаменти.

Фокус на кампанията са също външ-
ни производители, веригите за достав-
ки и изпълнението на корпоративните 

Стартира национална 
кампания за безопасност  
на лекарствата

отговорности от притежателите на ли-
цензи за производство и продажба на 
лекарства.

Ерик СОлхАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

„Лапа за цяр“ (Paw 
for Heal) е програма, 
в която около 300 
кучета се използват 
за терапевтични 
нужда. Около 95% 
от тях живеят със 
собствениците си  
и се наемат, когато  
има нужда.

иубиу щеше все 
още да е бездом-
но куче, ако не бе 
помощта на пен-
сионираната ре-
дакторка Дзин 

Пей. Те се срещат в един 
зимен ден на 2015 г. Тогава 
Дзин Пей разхожда своето 
куче в една тясна уличка. 
Биубиу ги следва през цяло-
то време. „Когато вървяхме 
бързо и тя вървеше бързо, 
когато забавяхме крачка, 
и тя ни следваше по-бав-
но. Усетих, че иска да на-
мери свой дом“, разказва в 
интервю за „Чайна дейли“ 
Дзин Пей.

От тази нощ те стават 
близки. Жената я води на 
обучение и Биубиу става ку-
че терапевт, което посещава 
домове за възрастни хора и 
рехабилитационни центро-
ве, за да помага за възста-
новяването на пациентите. 

У Ци, основател на до-
броволческата програ-
ма „Лапа за цяр“ (Paw for 
Heal), създадена през 2012 г., 
в която се използват тера-
певтични кучета, казва, че 
в Китай има около 300 та-
кива животни. Около 95% 
от тях живеят със собстве-
ниците си и се наемат, ко-
гато има нужда.

Всяко куче преминава 
задълбочена подготовка по 

Б

Кучета терапевти помагат  
на пациентите в шанхайска болница

международни стандарти, 
преди да получи своя сер-
тификат за терапевт. 38-го-
дишният У Ци обяснява, 
че са предоставили помощ 
на поне 100 институции. 
Кучетата терапевти пред-
лагат услуги в над 10 ки-
тайски града, включител-
но Пекин, Шанхай, Чънду 
и Сямън. До края на годи-
ната се очаква броят им да 
се увеличи с още 10, като с 
времето достигне до 1000.

„Чрез тази услуга се на-
дяваме да повишим осведо-
меността на хората, че ку-
четата са нещо повече от 
спътници на стопаните си 
у дома. Те могат да влязат 
в обществото, за да играят 
определена роля за хората 
в нужда“, добавя У Ци.

Безплатни услуги
Доброволческите услу-

ги са безплатни. В рамките 
на 48 часа след призива за 

е прекарал дълго време в 
пренастройване на съзна-
нието, за да приеме случи-
лото се. Андрю обяснява, 
че има куче у дома. „Кога-
то чух за кучетата терапев-
ти, поисках от лекаря да ги 
видя, тъй като трябва да се 
излекувам и психически“, 
казва той, докато гали ме-
ката козина на кучето. „Не 
бях се усмихвал от дълго 
време, но кучето терапевт 
ми върна усмивката.“  

Благоприятният ефект
Според статия в ки-

тайско списание за психич-
ното здраве от 2016 г. мно-
го международни проучва-
ния показват, че терапията 
с животни има благоприя-
тен ефект при лечението на 
депресия, тревожност, пове-
денчески разстройства и ал-
цхаймер. Установено е, че 
кучетата-терапевти помагат 
и за облекчаване на симп-
томите на хиперактивност 
и дефицит на вниманието 
при децата. 

В шанхайската болница 
Дзяхуей 27-годишна паци-
ентка с фамилия Циу с ра-
дост милва всяко куче и се 
снима с него. Тя прекъсва 
обучението си в Германия, 
защото й откриват рак. Циу 
се връща в Шанхай и ве-
че два месеца е в болница-
та. „Животът в болницата 
е скучен, това ме потиска 
психически, особено кога-
то изпитвам физически дис-
комфорт“, разказва тя. „Ку-
четата са много дружелюб-
ни и послушни и по няка-
къв начин разбират какво 
им казвам. От всичко то-
ва лъха топлина и ме пра-
ви щастлива.“ 

Майката на 9-годишната 
Лена Салцингер от САЩ е 
оперирана от рак на гърдата 
и момичето се премества да 
живее със семейството си 
в Шанхай през октомври. 
„След като пристигнахме в 
града и се установихме, оси- 
новихме едно едногодишно 

уелско корги. Исках да дой-
да да видя кучетата терспе-
вти в болницата, където се 
лекува майка ми.“ Лена до-
бавя, че за САЩ кучетата 
терапевти са нещо обичай-
но. „Надявам се проектът в 
болницата да е успешен и 
да бъде приет в Шанхай и 
на други места, защото ку-
четата са много специални 
животни и наистина могат 
да помогнат на хората по 
всяко време“, добавя Лена.

Ди Синю, ръководи-
тел на отдела за социал-
ни дейности и добровол-
ческия проект в болница-
та Дзяхуей, казва, че лица-
та на някои пациенти грей-
ват, когато видят кучета-
та. „Ние сме уверени, че 
те ще помогнат на паци-
ентите да развият по-оп-
тимистично отношение и 
да са по-активни в проце-
са на лечение.“

Държавни болници, 
включително Шанхайският 
център за психично здрав и 
болницата Жуейдзин, също 
обмислят да въведат кучета 
терапевти. У Ци от „Лапа 
за цяр“ обяснява, че освен 
на пациенти с когнитивни 
увреждания, те помагат и 
на хора с прекомерен стрес 
на работното място, както и 
на ученици и учители, под-
ложени на напрежение от 
изпитите.

За да стане  
куче терапевт,

животното трябва да е по-
не на 1 година, да е в до-
бра физическа и психиче-
ска форма. В обучението 
им треньорите се сблъск-
ват с различни трудности. 
Например някои са пре-
калено чувствителни и не 
смеят да се приближат до 
хора в инвалидни колич-
ки или с патерици, обяс-
нява У Ци. 

Дзин Пей, собственичка-
та на Биубиу, гледа кучета 
от 80-те години насам. Тя 
казва, че това намерено на 
улицата животно е най-въз-
питаният и сговорчив до-
машен любимец, който е 
имала. Близо една трета от 
около 50-те кучета терапев-
ти в Шанхай са осиновени 
от собствениците им, мно-
го от които споделят идеи-
те на Дзин.

Стефани Чан от Хонконг 
е собственичка на белия са-
моед Момо, който е на 10 
години. Тя се включва в до-
броволческите дейности, за 
да покаже на хората, че ку-
четата могат да бъдат мно-
го ценни. „Не мисля, че ра-
ботата стресира кучетата. 
Те обичат да излизат със 
собствениците си и да бъ-
дат прегръщани от хората. 
Щастливи са, ако усетят, че 
са харесвани от другите“, 
казва Чан.

помощ кучетата се изкъп-
ват и се изрязват ноктите 
им. Често трябва да се из-
ползват и противопаразит-
ни препарати. Доброволци-
те представят кучетата на 
пациентите, след което жи-
вотните показват уменията 
си, например подаване на 
лапа, жест за благодарност 
и др. След това те се сгуш-
ват в скута на болния и му 
позволяват да усети мека-
та им козина. Тази инте-
рактивна сесия продължа-
ва около един час.

Един от пациентите в 
шанхайската болница е 
50-годишен мъж от Син-
гапур с тежки наранява-
ния на главата и краката 
при пътен инцидент, кой-
то се представи пред репор-
тера на „Чайна дейли“ ка-
то Андрю. Той разказва, че 
никога не е вярвал в съдба-
та, но след този инцидент 
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ова се случи в 
края на далечната 
1991 година, когато 
още като студент в 
Пекин участвах в 
новогодишно пре-

даване на централната ки-
тайска телевизия.

Тогава една група от 
6-има мъжаги от Нинся 
представяха китайски бой-
ни изкуства с традиционни 
китайски алебарди. Само че 
алебардите тежаха между 
20 и 60 килограма, а изпъл-
нителите бяха между 20- и 
50-годишни. Представиха се 
като роднини, явно пренася-
ха традицията на това бой-
но изкуство от поколение 
на поколение. Запазването 
и развиването на традици-
ите е много важна предпос-
тавка за оцеляването на ед-
на нация, на нейната култу-
ра и идентичност. Интерес-
ното беше, че най-възраст- 
ният от участниците върте-
ше около тялото си най-теж-
ката алебарда. Това беше 
признак за перфектно ус-
воената техника, умелото 
използване на инерцията, а 
също и на изкуството цигун.

Тогава районът Нинся 
ми се струваше толкова да-
лечен, че никога не съм си 
и представял, че след годи-
ни ще имам възможност-
та да го посещавам много 
често и да го опозная тол-
кова отблизо. Когато човек 
пристигне в Китай от наша-
та малка България, се чув-
ства смазан от мащабите. 
Но има и обратния ефект, 
България, дори и другите 
европейски страни ти се 
струват малки и тесни. То-
ва се отразява и на начи-
на на мислене. Започваш 
да се чувстваш като части-
ца от нещо грандиозно и 
велико. Колективното, но 
не стадното чувство се уве-
личава. Това означава, че 
ставаш по-малко егоист и 
ти се иска повече да споде-
ляш доброта и да помагаш. 
Човек усеща, че започва да 
мисли по-мащабно и да не 
отдава толкова внимание 
на дребни проблеми. Имал 
съм случаи, когато китай-
ци ме питат колко е насе-
лението на България. Като 

Т

между хунските номадски 
племена, занимаващи се 
със скотовъдство,и китайци-
те, водещи заседнал живот, 
занимаващи се главно със 
земеделие. Нинся е бил съ-
що развъдник на бойни ко-
не за китайската армия. По 
времето на династиите Хан 
и Тан вече е имало изграде-
ни няколко големи за вре-
мето си града, а през 11-и  
век монголското племе с 
тибетски корени тангут е 
завладяло тези земи и е ос-
новало просъществувалата 

Моето първо докосване до Нинся  
и историята за вълчата ягода 

около 200 години династия 
Западна Ся, която в нача-
лото на 13-и век е покоре-
на от Чингиз хан и е при-
съединена към земите на 
династията Юан. 
И така, най после стигаме 
до годжи бери или както я 

наричат – вълчата ягода. 
Това е плодът на един 

вид чемшир с латинско наи-
менование Lycium barbarum, 
или Lycium chinense. Може 
би от тук идва грешното на-
именование в етимологията 
на името, след като на ан-
глийски се нарича wolf berry, 
защото латинското Lycium 

възбудени и непослушни, 
след като щипали от ка-
феения храст. 

Не е известна точната да-
та на откриването на годжи 
бери. В писмени източници 
се споменава за около преди 
700 години, а някои удъл-
жават времето и до периода 
на Враждуващите царства 
в китайската история (476 
– 221 г. пр. н. е.)

Произходът на думата 
„гоучи” също е свързан с 
легенди. Според една о тях 
Гоу е име на момък, който 
е живял в царството Цин, 
смятан за съвременния цен-
тър на производство на го-
джи бери. Той се оженил за 
мома на име Чи. Живели 
си мирно и щастливо заед-
но с майката на Гоу, дока-
то той не бил призован в 
армията на Цин. 

След 10 години воюва-
не се завърнал в дома си. 
По пътя видял много раз-
рушения и мизерия. Хора-
та умирали от глад. Той се 
страхувал, че няма да зава-
ри жена си и майка си. За 
негово щастие те били жи-
ви и здрави и в добра фор-
ма. Той ги попитал как са 
оцелели и те му отвърнали, 
че се хранели с плодовете 
на този храст.

Щастливата новина се 
разпространила много бър-
зо и хората в тяхна чест за-
почнали да наричат плодо-
вете на чемшира по имена-
та на двамата съпрузи Гоу и 
Чи. Според мен много спо-
лучлива легенда, превърна-
ла годжи бери в символ на 
семейното щастие и плодо-
родие, защото едни от ка-
чествата на тази билка са 
да служи като афродизиак 
и да увеличава потентност-
та у мъжете и плодородие-
то у жените. А аз се чудех 
защо хората от Нинся са 
толкова темпераментни и 
„горещи”…

Писмо от Китай

им отговорех, че вече сме 
около 6 милиона и 800 хи-
ляди, те ме питат усмих-
нато: „Какви са ви пробле-
мите тогава?!”.

А и надписът на входа 
на NASA „Ако можем до го 
помечтаем, то можем и да 
го направим” е заимстван 
от древната даоистка фило-
софия… 

Но време е да ви разка-
жа за вълчата ягода, защо-
то след толкова дълго фи-
лософстване току съм заб-
равил за нея. 

Но преди това, още 
малко за Нинся-хуейския 

автономен регион.
Когато се заговори за не-

го, веднага изникват в съз-
нанието годжи бери, вино 
и агнешко месо.

Днес ще разкажа за го-
джи бери, или вълчата яго-
да, както я наричат.

За първи път кацнах на 
летище Хъдон, град Инчу-
ан, в края на 2007 година. 
Беше зима и сух студ. Бях 
прекарал няколко години 
в Южен Китай в субтро-
пичен климат, където бе-
ше вечна пролет и лято, но 
тук, въпреки че беше студе-
но, но като че ли се диша-
ше по-лесно. Първото ми 
впечатление беше, че това 
е един друг Китай, който 
не бях виждал досега, до-
ри понякога, докато пъту-
вах от летището към града, 
ми заприличваше на Бъл-
гария. Магистралата мина-
ваше през голяма равнина, 
която се пресичаше от ня-
колко притока на Жълта-
та река. По това време на 
годината преобладаващи-
ят цвят бе охра. Името на 
Жълтата река идва от цвета 
на водата, която е жълто-ка-
фява, защото носи наноси 
и минерали, които обогатя-
ват почвата на Нинся и я 
правят изключително пло-
дородна. 

През 3-и век пр. н. е. ра-
йонът е бил присъединен 
от династията Цин. Той е 
служел като буферна зона 

Ерик СОлхАйМ, 
президент на 
Института за  
зелено развитие  
на инициативата 
„Един пояс, един път“, 
бившия министър 
на околната среда 
в Норвегия и бивш 
изпълнителен 
директор на 
Програмата на ООН 
за околната среда

Съвремие

произлизало от гръцката 
дума Lycos, което означа-
ва вълк. 

Според мен всички те-
зи наименования са се 
повлияли от легендата за 
един овчар в древността, 
който видял, че вълците, 
след като са се нахранели 
с този див плод, много са 
се възбуждали. Тази леген-
да много ми прилича на 
легендата за козаря, кой-
то някога открил кафето 
в Етиопия, като забелязал 
как козите ставали също 

Живко СПАСОВ

(Продължение в 27 брой)

Град Инчуан, столицата  
на Нинся-хуейския автономен регион

Гробниците на царете от Западна Ся

Ръчно бране на годжи бери
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Култура

Фестивал на драконовите лодки за първи път се проведе през 
двата дни на миналия уикенд на езерото Панчарево край София. 
Събитието бе атрактивен акцент в поредицата разнообразни 
културни и други прояви, свързани със започналото “Лятото на 
китайската култура” у нас и организирани от Китайския културен 
център в столицата със съдействието на различни български 
организации и приятели на Китай.

П
о този повод пос- 
ланикът на КНР 
Н. Пр. Дун Сяод-
зюн, който бе на 
фестивала, каза 
пред Българска- 

та национална телевизия:  
„Драконовата култура ид-
ва от Китай. Сега този фес-
тивал е международен. В 
много страни по целия 
свят се провеждат фести-
вали на драконови лодки, 
съпътствани от други раз-
нообразни културни дейнос-
ти. Това се случва и в Бъл-
гария. Целта е да се подгот-
ви организацията на светов-
но първенство за драконо- 
ви лодки в Русе през 2025 
година. Аз вярвам, че все 
повече българи ще се влюб-
ват в този спорт. Сърдеч-
но благодаря на всички за 
ценната подкрепа на този 
фестивал“.

Според традицията на 
състезанията на древните 
китайски драконови лод-
ки и в София фестивалът 
бе съпътстван от много 

Фестивал на драконови лодки привлече 
много софиянци край езерото Панчарево

пийските спортове. 
Програмата за съпът-

стващите прояви на инте-
ресното събитие бе изклю- 

забавления.
Имаше и различни де-

монстрации на тайчи и 
бойни изкуства. Следваха 
танцови представления на 
група от Музикалната кон-
серватория на провинция 
Джъдзян, както и предста-
вления на магично изкуство  

чително богата. В началото 
на първия ден на фестива-
ла ансамбъл от град Чун-
цин, от китайския район 

други културни, кулинар-
ни и спортни прояви, кои-
то се състояха на поляна-
та за отдих край езерото. 
Те привлякоха много зри-
тели, голяма част от кои-
то оцениха високо вкусната 
китайска храна, която съ-
що бе част от необикнове-
ното преживяване.

Драконовите лодки са 
изключително популярни в 
много страни по света, къ-
дето се провеждат подобни 
фестивали. 

Лодките са дълги 12 мет- 
ра, събират 20 гребци, плюс 
един водач отпред и един 
кормчия отзад. Засега лод-
ките са предимно за ма-
сов спорт, но се очаква след 
време състезанията с тях да 
влязат в списъка на олим- 

от Юрий Захариев.
Внимание привлякоха и 

музикалните изпълнения 
на група инструменталисти 
от град Нинбо, както и му-
зикалните и танцовите из-
пълнения, бойните демон-
страции на ученици, сту-
денти и преподаватели от 
Институт „Конфуций” – Ве-
лико Търново.

През втория ден про-
грамата също бе насите-
на. Имаше кулинарна из-
ложба, Фестивал на нацио-
нални кухни и гастрономия 
от страните от Централна 
и Източна Европа, гурме 
кътове с китайски и други 
специалитети. Интересна 

бе и фотоизложбата от Ки-
тай. „Чайна Мотор Къмпа-
ни“ представи автомобили 
„Дунфън”.

Тонлян, изпълни „Танц на 
дракона“. Извършена бе и 
церемония по пробуждане 
на драконите.

След това се проведе 
много разнообразна мул-
тикултурна програма с му-
зика, танци, творчески ра-
ботилници, демонстрации 

на бойни изкуства, атрак-
ции за деца, кулинарни 
изложби, кътове за храна 
и напитки и много други 
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Използвани са материали  

на АГЕНЦИЯ „СИНХУА“ и CRI

Четири поколения развиват 
баскетбола в село Тайпан в 
провинция Гуейджоу

у Джаджиан, кой-
то е вече на 81 го-
дини, пристига 
на баскетболно-
то игрище в ран-
ния следобед, за 

да гледа мач, планиран за 
вечерта. В родното му село 
Тайпан в югозападната про-
винция Гуейджоу  скоро ще 
се състои известното със-
тезание по селски баскет-
бол CunBA, предаде аген-
ция Синхуа.

„Физическото ми състоя-
ние е добро и все още е под-
ходящо за игра на баскетбол 
и бих искал да изиграя по-
не още един мач, ако имам 
възможност“, споделя Лу.

Миналата година бас-
кетболният турнир в това 
причудливо планинско сел-
це привлече вниманието на 
социалните медийни плат-
форми както в страната, та-
ка и в чужбина. Любовта и 
страстта на местните хора 
към баскетбола отекнаха и 
сред феновете на този спорт 
по целия свят, отбелязва в 
репортажа си Синхуа.

Лу Джаджиан е част от 
второто поколение баскет-
болисти в Тайпан и играе 
баскетбол от седемгодишен. 
Дори и сега той все още мо-
же да стреля успешно към 
коша.

„Баскетболното игрище 
днес е с модерна настилка 
и табло от специално стък-
ло, а за зрителите има по-
вече места“, отбелязва Лу, 
добавяйки, че тези проме-
ни са надхвърлили очаква-
нията му. Преди в селото 
са липсвали истински игри-
ща и дори баскетболни топ-
ки. През 1936 г. ученици от 
района, които се завръща-
ли у дома през ваканцията, 
построяват първото баскет-
болно игрище.

Първата група запалени 
баскетболисти в селото е от 
поколението на бащата на 
Лу. В по-далечното минало 
в Тайпан имало само един 
импровизиран баскетболен 
кош. Запалените по баскет-
бола младежи използвали 
дървени дънери, на които 
заковавали таблата с кошо-
вете. Очертанията на игри-
щата от пръст поръсвали  с 
вар, за да маркират грани-
ците, а баскетболните топ-
ки били изтъкани от памук 
и канап.

„Когато бях млад, играех 
баскетбол на разкаляно иг-
рище с родителите си. След 
мачовете линиите бяха поч-
ти заличени, а топката раз-
късана“, спомня си за оно-
ва време Лу.

По време на традицион-
ния селски фестивал, кой-
то се пада на шестия ден 
от шестия месец от ки-
тайския лунен календар, 

Л

село Тайпан ще бъде дома-
кин на баскетболен турнир. 
Ще бъдат поканени жители 
на съседните села и градо-
ве, за да отпразнуват заедно 
изобилната реколта.

При липсата на копри-
нено знаме за шампиона, 
селяните в миналото изра-
ботвали знамето от хартия 
и изписвали на нея името 
на отбора победител с чет-
ка. Нямали специални фла-
нелки, затова изписвали с 
тебешир имената на игра-
чите на самите им дрехи. 
Вместо награди цялото се-
ло събирало ориз и дарява-
ло победителите с няколко 
килограма.

С подобряването на ус-
ловията на живот на хората, 
пръстените, понякога кални 
баскетболни игрища посте-
пенно изчезвали и на тяхно 
място се построявали мо-
дерни игрища. До 1949 г. ок-
ръг Тайцзян е построил ос-
ем баскетболни игрища, ед-
но от които е в село Тайпан. 
По време на втората сесия 

на окръжните селски спорт-
ни игри през 1965 г. вече се 
състезават 384 баскетболи-
сти от 21 отбора и баскет-
болът става наистина масов 
спорт в селата от района.

През 90-те години на 
миналия век, когато бас-
кетболният турнир в село 
Тайпан авторитетно се ут-
върждава в провинция Гу-
ейджоу, третото поколе-
ние баскетболисти в село 
Тайпан показва на модер-
ното игрище своите умения.

Ли Дженкуй, жител на 
село Тайпан, е учител по 
физическо в местното про-
фесионално училище. Той 
също е баскетболист, а и 
съдия по време на мачове-
те. „Ключът към това да 
бъдеш добър рефер е да си 
честен и безпристрастен, 
а село Тайпан е известно 
с честността и почтеност-
та на своите жители“, каз-
ва Ли. „В село Тайпан ви-
наги, когато се провежда 
турнир по баскетбол, отбо-
рът на селото се въздържа 

от участие и вместо това се 
фокусира върху предоставя-
нето на услуги за турнира 
и за зрителите.“

Празничната атмосфера 
на баскетболните мачове в 
село Тайпан печели голяма  
популярност и похвали от 
нетизените, както в Китай 
наричат ползвателите на со-
циалните мрежи. 

Вдъхновени от запале-
ните по баскетбола хора в 
селото, новите местни по-
коления също обичат спор-
та. Джан Шоушуан, парти-
ен секретар на село Тайпан, 
отбелязва, че над две тре-
ти от жителите на Тайпан, 
които са общо 1100 души, 
играят баскетбол.

Чен Джанлон, който е от 
четвъртото поколение бас-
кетболисти в Тайпан, участ-
ва в организационния коми-
тет на баскетболния турнир 
в Тайпан. „В миналото, ко-
гато работех извън селото, 
първото нещо, което тър-
сех, беше фабрика с баскет-
болно игрище“, казва Чeн, 
член на поколението „след 
85-те“. Миналата година, ко-
гато баскетболният турнир 
в селото привлича широко 
внимание, той напуска ра-
бота и се връща в родния 
си край, за да започне там 
собствен бизнес.

В края на баскетболни-
те състезания в селото де-
цата винаги се стичат на 
игрището, за да поиграят 
баскетбол. Така се подгот-
вя следващото поколение 
баскетболисти на просла-
вилото се с тази динамична 
и интересна игра китайско 
село Тайпан в  провинция 
Гуейджоу.

Стадионът на лигата  
на селския баскетбол  
в провинция Гуейджоу  
е впечатляващ

Много жители на села в 
Китай следват примера 
на поборника на селския 
баскетбол село Тайпан
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Изящни артефакти в Националния музей на Китай
Отворена е за публиката най-новата изложба в 
Националния музей на Китай, която включва 209 части 
от изящни артефакти, включително бронзови изделия и 
цветна керамика.

Снимка Синхуа

Китай на авиошоуто в Париж
Китайските експонати на авиоизложението в Париж, 
което бе открито на 19 юни на летище „Льо Бурж“, бяха 
особено интересни за посетителите.

Снимка Синхуа

К
итай ще стиму-
лира допълни-
телно изгражда-
нето на високо-
качествена ин-
фраструктурна 

мрежа за зареждане, за да 
отговори на бързото разви-
тие на сектора за превозни 
средства с нова енергия в 
страната.

До 2030 г. ще бъде въ-
ведена висококачестве-
на инфраструктурна мре-
жа за зареждане с широ-
ко покритие, умерен ма-
щаб, стабилна структура 
и пълна функционалност, 
способна да поддържа раз-
витието на сектора и нуж-
дите на хората от зарежда-
не. Това се казва в съоб-
щение от Канцеларията на 

Държавния съвет на КНР.
Документът подчер-

тава необходимостта от 
усилия за изграждане на 
добре структурирана мре-
жа за зареждане в град-
ските райони, като се фо-
кусира върху покритието 
на клъстери за зареждане 
в жилищни и бизнес зони, 
както и търговски, индус-
триални и развлекателни 
центрове.

В селските райони съ-
що ще бъде изградена мре-
жа за зареждане с ефек-
тивно покритие, подчерта-
вайки необходимостта от 
създаване на демонстра-
ционни окръзи и градове 
за изграждане и приложе-
ние на инфраструктура за 
зареждане.

Снимка Синхуа

Чуждестранни инфлуенсъри 
участваха в събитие за 
изкуствен интелект в Шандун

Пощенската индустрия 
отбеляза стабилен ръст

С

К

ъбитието „Ni и 
AI посрещат бъ-
дещето заедно“, 
което е част от 
Световната ин-
тернет конфе-

ренция, се проведе от 18 
до 20 юни в град Дзинин, 
провинция Шандун. В него 
взеха участие известни он-
лайн личности и инфлуен-
съри от Мексико, Бразилия, 
Гватемала и други страни. 
Участниците се насладиха 
на местната култура и ис-
тория, красивата природа и 
дигиталните постижения, 
като посетиха село Сишуей,  
което е пример за комбини-
рането на изкуствения инте-
лект с местния живот.

По време на посещение-
то си групата усети инова- 

итайската по-
щенска индус-
трия отбеляза 
стабилен ръст 
както на бизнес 
приходите, та-

ка и на обема на колетите 
през първите пет месеца на 
тази година, показват офи-
циални данни.

Секторът е натрупал 
596,39 милиарда юана 
(83,07 милиарда долара) 
бизнес приходи през пе-
риода, което е с 12,2% по-
вече в сравнение с година 
по-рано, според Държавно-
то управление за пощите.

Само през май бизнес  
приходите възлизат на 123,19  
милиарда юана, което е 
увеличение с 12,2 процен-
та. Около 60,28 милиарда 
колета са доставени през 
периода януари-май, което 
е увеличение с 14,3 процен- 

циите на дигиталните тех-
нологии и интеграцията им 
с традиционната култура. 
Освен това те посетиха тех-
нологични компании в ра-
йона и се състезаваха в ка-
лиграфия с интелигентни 

пишещи роботи. Мексикан-
ският видео блогър Макси-
милиано каза, че тук наис-
тина е усетил иновациите 
на цифровите технологии 
и интегрирането им с тра-
диционната култура.

та на годишна база.
Разрастването на пощен-

ската индустрия отчасти се 
дължи на онлайн пазару-
ването и изпраща положи-
телен сигнал, че потребле-
нието в страната се въз-
становява устойчиво. През 

първите пет месеца онлайн 
продажбите на стоки са се 
увеличили с 11,8% спрямо 
година по-рано до 4,81 три-
лиона юана, което предста-
влява една четвърт от об-
щите продажби на дребно 
в страната. Подобрява се мрежата 

за зареждане на 
електромобили 

Приключи 19-ият 
международен 
фестивал на 
анимацията 
и комикса в 
ханджоу
На 24. юни в 
Ханджоу бе закрит 
19-ият китайски 
международен 
фестивал на 
анимацията 
и комикса, 
организиран от 
Китайската медийна 
група. В събитието 
участваха 67 
държави и бяха 
сключени сделки на 
стойност 1,5 млрд. 
юана.


